
(667) 
10657 17/6 92: 3. beh. af f. t. 1. om ændring af stempelloven 10658 

[Kim Behnke] 

Jeg mener politisk og ideologisk, at det er 
langt, langt bedre at give folk nogle friheder 
frem for at give dem nogle tilskud, og der er 
empirisk bevis for, at det med tilskuddene ikke 
virkede. Nu prøver vi så den med frihederne 
og lempelserne, og så kan vi mødes nytårsaften 
mellem 1999 og år 2000 og se, om det har vir- 
ket. For det er jo ikke rigtigt, som hr. Stavad 
påstår, at det bare drejer sig om nogle afskriv- 
ninger i et par år. Der er rent faktisk tale om, at 
disse lempelser kommer til at række frem til år 
2000. v 

Der er heller ikke tale: om, som hr. Stavad 
påstår, at virksomheden skal overveje, om den 
vil placere sig det ene eller det andet sted. Der 
er tale om, at virksomhederne i dag oplever 
ekspeditionstider hos bureaukratiet i kommu- 
ner, amter og stat på op til tre år. Fra det øje- 
blik en virksomhedsleder kommer og spørger 
om lov til at udvide med et par kvadratmeter, 
kan der gå tre år, før der foreligger et svar. Og 
så bliver resultatet, at den pågældende siger, at 
så kan det være lige meget, så etablerer vi os i 
Slesvig eller et andet sted. 

Der er ikke tale om, at der er et valg mellem 
kommune A og kommune B, nej, der er tale 
om, at man i dag fravælger overhovedet at eta- 
blere sig i Danmark, fordi bureaukratiet er så 
besværligt. Og det er et meget væsentligt ele- 
ment i disse erhvervszoner. 

(Kort bemærkning). 

Stavad (S): 
Jeg vil meget gerne tage afstand fra den ual- 

mindelig grove form for mistillid, som hr. Kim 
Behnke står og udtrykker heroppefra i forhold 
til de lokalt valgte. Det, hr. Kim Behnke just 
har fortalt om den måde, det foregår på rundt 
omkring i kommunerne med hensyn til, hvor 
lang tid der går med ekspeditionstid, hvis man 
skal have udvidet med et par kvadratmeter et 
eller andet sted, svarer i hvert fald ikke til den 
virkelighed, jeg kender fra et af de amter, som 
bliver omfattet af det her, nemlig Nordjyllands 
Amt. 

Jeg synes, hr. Kim Behnke burde gå herop 
og give en undskyldning til de lokalvalgte, der 
kæmper og knokler for at give erhvervslivet 
muligheder og de bedst mulige rammer for at 
skabe en erhvervsudvikling. Det støtter vi, alt 
hvad vi kan, i et godt og fornuftigt samarbejde 
med de lokalvalgte. Den form for beskyldnin- 

ger, som hr. Kim Behnke her stiller sig op og 
poster ud over de mennesker, som i forvejen 
har meget, meget svære vilkår at arbejde un- 
der, synes jeg er fuldstændig utilstedelig. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Til hr. Stavad må jeg sige, at problemet ikke 

er, om man i den enkelte kommunalforvalt- 
ning laver en hurtig ekspedition, for den hurti- 
ge ekspedition er ikke i sig selv noget værd, 
hvis det så er amtskommunen, Planstyrelsen, 
Miljøstyrelsen, eller hvem der er involveret i 
den pågældende sag, som får den til at trække i 
langdrag. 

Hvis hr. Stavad vil have lidt munter som- 
merlæsning, kan hr. Stavad læse bemærknin- 
gerne til det beslutningsforslag om oprettelse 
af erhvervszoner, som Fremskridtspartiet 
fremsatte i november, og som blev førstebe- 
handlet i januar måned. Dér er der med angi- 
velse af journalnumre, datoer, virksomheder- 
nes navne og det hele en lang og kedelig op- 
remsning af de virksomheder, som -  med eks- 
peditionstider på op til tre år -  opgav at etable- 
re sig. Og det er ikke et spørgsmål om specielt 
at skulle nedgøre nogen, det er et spørgsmål 
om at referere kendsgerninger. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 67 stemmer (KF, V, FP, CD, RV 
og KRF) mod 62 (S og SF). 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive sendt til statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

12) Tredje behandling af lovforslag nr. L 294: 
Forslag til lov om ændring af  lov om skatte- 

mæssige afskrivninger m.v. (Afskrivning med 
dobbelte satser i erhvervszoner). 

Af skatteministeren (Thor Pedersen, fg.). 
(Fremsat 12/5 92. Første behandling 13/5 

92. Betænkning 12/6 92. Anden behandling 
15/6 92). 
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Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 68 stemmer (KF, V, FP, CD, RV 
og KRF) mod 62 (S og SF). 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive sendt til statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

13) Tredje behandling af lovforslag nr. L 281: 
Forslag til lov om ændring af  lov om butikstid. 

(Forsøgsordning vedrørende erhvervszoner). 
Af industriministeren (Anne Birgitte Lund- 

holt). 
(Fremsat 12/5 92. Første behandling 13/5 

92. Betænkning 11/6 92. Anden behandling 
15/6 92). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 67 stemmer (KF, V, FP, CD, RV 
og KRF) mod 62 (S og SF). 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive sendt til statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

14) Tredje behandling af lovforslag nr. L 299: 
Forslag til lov om ændring af  lov om miljøbe- 

skyttelse. (Forsøgsordning vedrørende erhvervs- 
zoner). 

Af miljøministeren (Per Stig Møller). 

(Fremsat 12/5 92. Første behandling 13/5 
92. Betænkning 20/5 92. Anden behandling 
15/6 92). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 67 stemmer (KF, V, FP, CD, RV 
og KRF) mod 57 (S og SF). 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive sendt til statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

15) Anden (sidste) behandling af beslutningsfor- 
slag nr. B 48: 

Forslag til folketingsbeslutning om etablering 
af  voksenerhvervsuddannelser. 

Af Poul Erik Dyrlund (S) m.fl. 
(Fremsat 23/1 92. Første behandling 5/2 92. 

Betænkning 14/5 92). 

Der var stillet 3 ændringsforslag i betænk- 
, ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Ændringsforslagene sattes først til forhand- 
ling. 

Forhandling 

Poul Erik Dyrlund (S): 
Allerede ved førstebehandlingen meddelte 

undervisnings- og forskningsministeren samt 
de fleste af partiernes ordførere deres principi- 
elle tilslutning til Socialdemokratiets forslag 
om etablering af voksenerhvervsuddannelser. 
Man udtrykte enighed med Socialdemokratiet 
om, at indsatsen for at give voksne en er- 
hvervsuddannelse skal forstærkes. Udvalgsar- 
bejdet har bekræftet de udsagn og den tilslut- 
ning, man gav under førstebehandlingen, såle- 


